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Forslag til forespørgselsdebat om der i råstofloven forsat bør være en mulighed for at pålægge 
råstofselskaber, at forarbejde udvundne mineraler her i landet 
(Medlem af Inatsisartut Aleqa Hammond, Nunatta Qitornai) 
 

I Selvstyreloven står der, at vi ejer vort undergrund og derved kan man ikke stille spørgsmålstegn 

ved det. 

 

På vegne af ejerne er det Inatsisartut via lovgivning udstikker rammerne for loven for råstoffer, 

brændsel, som følges og sådan skal det være. 

 

Vi skal være selvbåren i vort land. På Erhvervsområdet, uddannelse, fiskeri, hos arbejderne, infra-

struktur og service og der skal vi være selvforsynet og selvbåren. 

 

At man har forventninger om andre gør arbejdet for én gør, at man bliver undertrygt og man skal 

bruge alle kræfter på, at blive i stand til at være selvforsørget og dette skal udbredes endnu mere. 

Flere erhvervsmuligheder, flere muligheder, nye indtjeningsmuligheder og nye erhvervsmuligheder 

og uddannelsesmuligheder, som følger med denne udvikling og det har vi behov for og de nye mu-

ligheder er uundgåelige. 

 

På en ny struktur og vi skal udnytte muligheden for vore efterkommere og for vores land også. 

 

Igangsættelse af råstofselskaber startes og gives tilladelse til for vort land og dets folk. Såfremt der 

gives tilladelse på råstofområdet fremgår af Råstof- og brændselsloven § 1, stk. 2, her står endvidere 

følgende, at under drift af disse ved råstoffer og brændsel, at der i lovgivningen blandt andet, at 

sikkerheden, om sundheden, omgivelserne og udnyttelse af ressourcerne og befolkningen sikres i 

vedvarende og også om sikkerhed og at omstændighederne skal være som beskrevet i andre lande 

også og at man arbejde for, at sikre dette mest muligt. 

 

Som følge af Marmorilik’s råstofudvinding og efterfølgende assisment har man indstillet, at man i 

flerårigt henstilling ikke tillader spise af muslinger og dette har påvirket livevis og vores spisevaner. 

Ud fra disse erfaringer og for at undgå tilsvarende fejltagelser har vi udarbejdet lov, som har meget 

tydelige krav i forhold til omgivelserne. 

 

Inden man får råstofferne ud af landet er forventningen vel for alle den, at vi får del af kagen og at 

det sikrer et sted at arbejde og det vil vi arbejde hårdt for. Men såfremt at man laver forarbejdning 

i landet vil der også være en meget klar vurdering om forholdene for omgivelserne, og forholdene 
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om hvordan man følger guidelines i forhold til omgivelserne og hvordan disse køres vil man kunne 

vurdere fra sag til sag, som kan være forskellige. 

 

Vi takker for en god debatindlæg. 


